

CHAIR OF BUILDING ARCHAEOLOGY AND CONSTRUCTION HISTORY

# BURGUNDY

FROM ROMAN TO ROMANESQUE

SEMINAR WEEK – FALL TERM 2021



24.10. – 29.10.2021

Category B

The fee includes the rail trip Zurich-Dijon and back, the bus roundtrip, accommodation and breakfast, entry fees, one reception and a joint dinner at Cluny, as well as the reader.

Roundtrip: Dijon-Autun-Nevers-Moulins-Cluny-Tournus-Beaune-Dijon.

# BURGUNDY

## FROM ROMAN TO ROMANESQUE

Das Vorbild der altrömischen antiken Architektur hat unauslöschliche Spuren in fast der gesamten späteren Architektur Europas hinterlassen. Deutlich wird das am Beispiel der sogenannten «romanischen» Architektur des 11. und 12. Jahrhunderts, die im Herzen Europas, in Burgund, eine besondere Blüte erlebt hat. In der Seminarreise werden wir die antiken Monumente der alten Römerstadt Autun («Augustodunum») besichtigen und dem römischen Einfluss im mittelalterlichen Monumentalbau nachspüren, vor allem in der Mauerwerkskonstruktion, Steinbearbeitung und in der Kunst der Wölbung. Die Reise wird uns in wunderbare Landschaften führen, die reich sind an geschichtlichen Zeugnissen und Einzelmonumenten. Die Runde startet in Dijon, wohin wir per Zug gelangen, und bringt uns über Nevers, Moulins, Paray-le-Monial und Tournus sowie die Weinstadt Beaune wieder zum Ausgangspunkt zurück. Neben den mittelalterlichen Bauwerken nehmen wir selbstverständlich auch die Gelegenheit wahr, andere interessante Objekte am Wegrand zu besuchen.

**ACHTUNG:** Die Reise setzt voraus, dass die Teilnehmer/innen entweder seit mindestens zwei Wochen vollständig geimpft oder genesen sind. In Frankreich ist überall für den Zutritt der «Pass Sanitaire» bzw. das Schweizer Covid-Zertifikat notwendig

---

The ancient Roman paradigm has left indelible marks on almost all posterior European architecture. This can be exemplified by the so-called “Romanesque” architecture, which reached particular rank in Burgundy, the heart of Europe. We will visit the ancient Roman monuments of Autun, and trace the influences of Roman precedents on medieval architecture in the region, particularly in masonry construction, stoneworking, and vaulting. The trip brings us to wonderful landscapes, small cities rich in history and monuments. The round-trip starts at Dijon, brings us via Autun to Nevers, then on to Moulins, Paray-le-Monial, Cluny, and Tournus, whose 11<sup>th</sup> century basilica has recently been surveyed by the institute. We return to Dijon via Beaune, the centre of the famous wine-producing region of Côte-d’Or.

**IMPORTANT:** Please note that only fully vaccinated or convalescent persons can take part in this excursion. A valid “Pass Sanitaire” or Swiss Covid certificate is required for almost all public places in France.

**more information: [www.holzer.arch.ethz.ch](http://www.holzer.arch.ethz.ch)**

CHAIR OF BUILDING ARCHAEOLOGY AND CONSTRUCTION HISTORY

# BURGUNDY

FROM ROMAN TO ROMANESQUE

SEMINAR WEEK – FALL TERM 2021



**24.10. – 29.10.2021**

**Category B**

The fee includes the rail trip Zurich-Dijon and back, the bus roundtrip, accommodation and breakfast, entry fees, one reception and a joint dinner at Cluny, as well as the reader.

Roundtrip: Dijon-Autun-Nevers-Moulins-Cluny-Tournus-Beaune-Dijon.